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liest tartott a Gyógyszerészkar 
tudományos diákköre 

pisztoly alkalmazása a cuk-
ros dra zsírozás festési műve-
leténél. — 5. Papy Tünde: A 
hipofoszfitos szirup helyette-
sítésének problémája. — 6. 
Bálint József, Buschor Lász-

Az Orvostudományi Egye- zetben, kettőt a Gyógyszer- 15, Pintye János: Szimultán 
fcem Gyógyszerésztudományi hatástani Intézetben, hármat fájdalomérzések interferen-
Karának Tudományos Diák- a Gyógyszerechnológiai In- C i á r a vonatkozó vizsgálatok. 
köre a Gyógyszerészettudo- tézetben. Az előadások az 7. Takácsy Imre: A Ruta 
mányi Kar tantermében elő- alábbi Sorrendben hangzót- Graveolens fotoszenzibilizá-
adóülést tartott, melynek ke- tak eL ló anyagával létrehozott 
retében a TDK-ban műkő- 1. Mód László: Adaterit a baktérium mutációk. 
Öo hallgatók kiserleti mun- Szebellédy-féle parafenetidin Az előadások után elhang-
kájukról számiltak be. Dr. r edoxindikátorról. — 2. Mu- zott hozzászólásokból, vala-
Virntr Zoltán egyetemi ta- r a y László: Hg (III) tiocia- mint Dirner és Nóvák pro-
nár üléselnöksége mellett 7 n a t > H g ( n j halogedin. vala- fesszorok összefoglaló ér-
előadas hangzott el, melyeket m i n t H g (íj) cianid-rend- tékelése alapján elmondható, 
IV. és III. éves gyógysze- s z e r e k egyensúlyi vizsgálata, hogy diákkörben működő 
reszhallgatók dolgoztak ki, _ 3 Mester Lajos: Néhány gyógyszerészhallgatók ered-
espedig egyet-egyet a Gyógy- ú jabb adat a Tweenekkel ményes kísérleti munkát vé-
szeres zeti Vegytani Intézet- végzett szolubilizálás elmé- geztek, mely tapasztalatok-
ben, valamint az Altalanos leti és gyakorlati kérdéséhez, nak a későbbiek során is 
és Szervetlen Kémiai Inté- — 4. Szima Aranka: Szóró- hasznát vehetik. 

A földgáz a jövő energiaforrása 
Szegeden rendezték meg a VI. országos gázkonferenciát 

Az Energiagazdálkodási A közelmúltban feltárt háztartási gázfelhasználás dást, ami a múlt években 
»Tudományos Egyesület az alföddi föidgázvagyon hasz- kérdéseiből merítette témá- bekövetkezett, de azt is 
idén S z e g e d « rendezte meg i t ása megkezdődött s a Ját Dr. i n g J. Lorenz karls- m e g á l l a p í t o t t a h o g y még 
évenkent szokásos konferen- ' " " ruhei mernok »A gaz sze- 6 * ' , T 6 

ciáját , abból az alkalomból, földgázfogyasztás megtobto- r e p e a modern háztartás- n e m kielégítő a fejlődés. Az 
hogy a szegedi gázmű most szöröződött Különösen a ko- ban-« című előadásához bő Energiagazdálkodási Tudo-
űnnepli fennállásának szá- hászat és a vegyipar hasz- kiegészítőt mondott. Felhív- mánycs Egyesülethez beter-
Z a d Í k . A J Z ? nál fel sok földgázt. A becs- te. a fi^yelmet a r ^ hogy a j e O T t e t t h a t á r o z a t b a n ezért 
gyei tanacsháza nagytermé- , , . . . ' , .. .... gázellátó vállalatoknak mar ' . , , .. , . . „ 
b e június 11-én és 12-én l e s e k 1985—70 koaott j ó e lőre g o n doln iuk kell a tobbek k o z o t t k e r t é k a 

ezúttal a gázszakma hazai az összes szükségleten belül fogyasztás szükségszerű nö- résztvevők, hogy biztosítsák 
tekintélyei gyűltek össze, s az iparban és a mezőgaz- vékedésével kapcsolatos az iparág szakember-szük-
több külföldi, csehszlovák, daságban a termelési célú műszaki fejlesztés biztosítá- g ^ t é t , az illetékes minisz-
memet, osztrák es angol felhasználás növekedésének s a r o 1 - tériumok tegyék lehetővé a 
ezakember. Az első előadást á t i a g o s üteme 4,9 százaié- I e ™ n a e v ArrieiklMdaA háztartási gázkészülékek vá~ 

E n a € y e r a e l u o o e s l lasiztékának bővítését, és in-
tézkedjenek a propán-bután-
gáz felhasználásának növe-
léséről. 

Lőrinc Imre nehézipari mi- 1™ t—_ , , , _ _ . 
tiiszterhelyettes tartotta, aki * * váltott fa Benes Zoltán gé-
- A földgáz szerepe a ma- Rendkívül gazdaságos 
gyár energiaellátásban-« ci- s a hazai haztartási es kom-
mű « R e z e s é b e n kitűnő V J d a M l l d ó s gépészmérnök ^ k ^ á f f i f a k ^ S t A konfe i^nda résztvevői 
kepet festett a hazai szen- a g á ^ i g á i t a t ó vállalatok foLl^S helyzetet ^ harmadik 
hidrogen-félhasznalas jelene- szerepéről és feladatairól ^ ' napján, 13-an ellátogattak a 

es Jövőjéről. számolt be. Referátumából Javatlatok a fejlődés B^kés megyei Kardoskútra, 
V11A4A. többek között kiderült, hogy ahol megtekintették a Nagy-
Ellatas körzetek a tobb mint száz éves múlt- biztositasara alföldi Olajtermelő Vállalat 

szerint ra visszatekintő hazai gáz- üzemegységét, valamint az 
szolgáltatás nem fejlődött A Szegeden rendezett gáz- orősházi üveggyárat, ahol 

Az utóbbi évtizedekbe a kellőképpen, s elmaradt a konferencia megvitatta a már ipari célra félhasznál-
Jeóolajfögyasztás világszerte követelményektől. gázipar helyzetét és aktuá- ják a közelben feltárt föld-
megháromszorozódott. s ha- A második tárgykörben lis problémáit. Örömmel gázt 
Bontóképpen növekedett meg dr.Vály Ferenc vegyész- és nyugtázta azt az előrehala- Fehér Kálmán 
a földgázfelhasználás is. A H e r t e r Róbert gépészmérnök 
földgáz — mint köztudomasu gázfűtés energetikai 
••— jelentős, hanem a vegyi- szempontjai* című előadásá-
p a m a k fontos- alapanyaga. ban bebizonyította, hogy a 
A magyar szénhidrogé-ku- gázfűtés olyan előnyöket 
ta tás csak a közelmúltban biztosít a fogyasztónak, 
vett nagyobb lendületet, de mellyel más fűtési módsze-
a felhasználás még így is rek jelenleg nem veteked-
tízszerese már a tíz évvel hetnek. 
ezelőttinek. A harmadik öt- e napon tartott előadás* 
éves terv idején pedig még dr. ing. W. Jorde a bécsi 
inkább meggyorsul a föld- gázellátásról, valamint a 
gázkitermelés és a behoza- kassai dipl. i n g Ch. Umberto 
tal, valamint a felhasználás a benzinbontásos városi gáz-
uteme. 

Egy év Ottawában 
Beszélgetés dr. Széli Tamással kanadai tanulmányútjáról 

Több mint egy éve már, hiányoztak a gyerekek és sát, tehát mitől függ, hogy 
hogy Széli Tamás, a József sokszor elfogott a honvágy savas vagy lúgos katalizá-
Attila Tudományegyetem Al- — emlékezik vissza —, s ha tort kell használni. Mun-
kalmazott Kémiai Tanszéké- hiszi, ha nem, mint egy gye- kámat önállóan végeztem, 
nek adjunktusa lázasan ké- rek számolgattam, hány nap Konzultációs felettesem d r 
szült külföldi útjára. Előtte van még hátra. A. M. Eastham volt, aki 
járt már az angliai Cardiff- — Hogyan fogadták? Ingold tanítvanya ét. elis-
ban, Koppenhágában, Osló- — Igyekeztek mindenben mert szaktekintély, 
ban és Leningrádban. Beba- segítségemre lenni. Bármit — A kutatás körülményei 
rangolta egy nyáron tanítvá- kértem, teljesítették. Nagy milyenek voltak? 
nyaivaY az *NDK-t, megfor- érdeklődéssel ismerkedtem — A kutatás tárgyi felté-
dult Rómában és Zürichben. össze ú j koiltígiammal — teleit a legmesszebb menő-
Mégis a kanadai út előtt so. mintegy ötvenen voltak — kig biztosították. Munkám-
sem érzett izgalom töltötte a laborokkal, az ú j viszo- hoz minden segítséget meg-
él. Nagyon hosszú idő há- nyokkal. Az emberek min- kaptam, amit kértem. A «cu-
romszázhatvanöt nap távol denütt barátságosak és segí- tatás sikerrel végződött, il-
a családtól, idegenek között, tőkészek voltak. Munkahe- letve pontosabban meghatá-
más világban. — Nagyon lyemem különösen megszok- rozva eljutottam a feladat 

ták az idegeneket, hiszen ott kidolgozásában addig, amed-
minden nemzetnek a fiai dig egy esztendő alatt el le-
megfordulnak csaknem. Kü- het jutni. Az eredményekről 
lönös örömömre szolgált, tudományos közleményben 
hogy nem egyedül voltam számolok be. 
magyar. Előttem érkezett dr. _ Milyen légkörben dol-
Bartha László debreceni kol- gozott? 
légám, utánam pedig dr. _ Nagyon őszinték és 
Uresch Ferenc kémikus és nyíltak voltak kollégáim, 
dr. Roboz Ferenc fizikus — Csak jót tudok róluk monda-
mindketten a MTA munka- ni. Megmondták a vélemé-
társai — valamint dr. Nagy- nyüket mindig, amiért sen-
né biológus, aki a Buda- kinek nem volt szabad meg-
pesti ELTE-n tanít. Így az- sértődni. Igen kellemesen 
tán nem éreztem oly egyedül éreztem magam köztük, 
magam. Az ő problémáik — Hol járt közvetlen úti-
azonosak voltak az enyém- célján kívül? 
mel. — Ottawán kívül eljutot-

— Hol dolgozott? tam a vikendek során a 
— A Nationale Researche következő helyekre: Montre-

Counci 1-ban — ez volt an- al, Quebec, London-Ontario, 
nak az intézménynek a ne- Hamilton, Torontó, Niagara 
ve, amelynek alkalmazott és Algonquin Park. Vala-
kémiai laboratóriumában mint Albany, Poughkeepsy, 
dolgoztam. Az NRC Kanada- New York, Washington, Jak-
ban olyan szerepet tölt be sonwille és Miami is sze-
kórülbelül, mint nálunk az repelt úti céljaim között. 
MTA. Átfogja bizonyos Visszautazásom során meg-
mértékig az egyébként igen látogattam a jersey ESSO 
decentralizált kutatómunkát, laboratóriumot, valamint a 
Ez az intézmény — amely müncheni egyetemet, ahol 
bátran nevezhető nemzetközi tapasztalatcserére is sor ke-
jellegűnek — mintegy 4 rült 
ezer dolgozót foglalkoztat, — Hogyan értékeli egy 
és az egész országban van- éves tanulmányútját? 
nak laboratóriumai. — Elsősorban annak örú-

— Mi volt munkájának lök, hogy szakmai tudáso-
oélja? imat gyarapíthattam. Ezen 

— Üj methódikák elsajá- kívül sokat láttam, sokat tá-
ti tása. Két feladatom volt. nultaro más vonatkozásban 
Elsősorban az olefinek kati- is. Ügy érzem, munkámmal 
anos polimerizációja kokata- hasznára voltam az ösztön, 
lizisének fiziókémiai tanul- dí jat adó intézménynek is, 
mányozása. Másodsorban azt amellyel távozásom után is 
kutattam, hogy miféle fakto- tartom a kapcsolatot, és az 
rok befolyásolják az aldol- ott elkezdett kutatást itthon 
kondenzációnál az alkalma- tovább folytatom 
zertt katalizátor megválásztá- B. Gy. 

Az Országos Műszaki Fej-
lesztési Bizottság a lelőhe-
lyek szerint osztotta be a 
felhasználási körzeteket. E 
szerint a Dél-Alföld terüle-

termelésről. 
A készülékgyártás 

elmaradt 
Pénteken, 12-én délelőtt a 

különböző gázféleségékről. t é o t a l á l t földgázkészleteket — ^ 
s á r ö l tárgyait a konferen 

S S . S T í í S S ^ m ^ a ^ s a v S C s 0 n g r a d • 6 8 v i ^ S földgázok felhasználásának S k s S l í P A f S kér^eit elemezte külÖnÖS 

köztük Szeged tekintettel a hazai szénsav-
í ^ ^ ^ l építésért jelen- fejlődésére, a szénsavas 
leg végzik. kevert gázok tüzelésének Szilárd tüzelőanyagok SStesál 

helyett a Color Gas Limited főmér-
_ nöke foglalkozott. Elszász 

A konferencia bevezető R e 2 B ő gépészmérnök a gáz-
résziében hangzott el Galam- v e z e t é k e k műszerezéséi-ől, 
bosi István főmérnök előa- Gyula gépészmérnök 
dása is a száz éves szegedi a v a r o S l gázelosztó hálóza-
gázműről. Ezután megkezd- ^ tervezéséről szóló dől-
ték a tárgykörökre osztott, s g o z a t a i is több hozzászólást 
előre kiadott előadások vita- váltottak ki a jelenlévő 
j á t Az első napon két té- szakemberekből, 
makor került sorra. Az el- A negyedik tárgycsoport 
6Őben jobbára a gázellátás- teljes egészében a 
sa] kapcsolatos, a második-
ban a városi gáztermelés 
kérdéseit tárgyalták m e g 

Az ország tüzelőanyag-
energiaellátásának jelenlegi 
és távlati helyzetéről szólt 
Szőcs Miklós közgazdász 
élőadása. Elmondotta, hogy 
a népgazdaság fejlődésével 
olyan nagy mértékben növe-
kedett a tüzelőanyagfogyasz-
tás, hogy az 1963. évi közel 
háromszorosát tette ki a 25 
évvel ezelőttinek Az ener-
giagazdaság egészséges fe j -
lődésére utal viszont, hogy 
a termelés lényegében azo-
nos ütemű növekedésévél 
szemben a tüaélőanyagfo-
gyasztás üteme állandóan 
csökken. Ennek ellenére gon-
dot okoz a növekvő igény, 
6 ezért nálunk is létjogosult-
sága van annak a világ-
szerte általánossá váló fo-
lyamatnak, hogy a szilárd 
anyagokról a folyékony és 
gáznemű tüzelőanyagokra 
térnek í \ 

m* 

Lőrinc Imre nehézipari miniszterhelyettes tartotta 
a konferencia első előadását »A földgáz szerepe a 

magyar energiaellátásban* címmel. 

Augusztusban ünnepli tizenöt 
éves fennállását a MTESZ 

szegedi csopertja 
Augusztus 13-án tizenöt sát bocsájtják majd vitára, 

éve lesz annak, hogy ki- További két előadás js el-
mondták az Országos Erdé- hangzik ezen a napon az 
szeti Egyesület és a Magyar iparfejlesztéssel kapcsolatos 
Hidrológiai Társaság 1949 oktatási feladatokról, illetve 
augusztus 13—15 között Sze- az atomenergia felhaszná-
geden rendezett vándorgyű- lásának lehetőségeiről, 
lésén a Műszaki Tudomá- E rendezvények sorában 
nyos Egyesületeik Szövetsége tar t ják meg a szegedi cso-
szegedi csoportjának megala- port ez évi választmányi ülé-
kulását. A csoport azóta év- sét, amelyen ú j vezetőséget 
ről évre ú jabb tagegyesüle- és intézőbizottságot választa-
tekkel gyarapodott. nak. 

Jelenleg az intézőbizottság Az ünnepi ülésszak ezután 
18 tagegyesület munkáját az egyes tagegyesületek eló-
fogja össze, melyek a hír. adásaival folytatódik. 
adástechnika, valamint a A jubileumi program eíő. 

készítésére négy akcióbi-
zottságot hívott életre a 
MTESZ szegedi intézőbi-
zottsága, 

gondoskodnak a 
szervezett lebo-

nyomda és papíripar kivé-
telével magukba foglalják 
a tudományos-műszaki élet 
valamennyi területéről a 
Szegeden működő mérnö. melyek 
köket, szakembereket. program 
A tizenöt éves „kisjubile- nyolításáról, a meghívottak 

umort". ünnepi remdezvényso- elhelyezéséről, az előadások 
rozattal kívánja méltó kere- színvonalának biztosításáról, 
tek között megünnepelni a az anyagi feltételek megte-
MTESZ szegedi intézőbiaott- remtéséről. 
sága. A programot, Külön bizottság gondosko-

melynek keretében a kü- dik a kiadandó jubileu-ni 
lönbözó tagegyesületek 
szervezésében összesen 
mintegy 41 előadás hang-

évkönyv anyagának válo-
gatásáról s igényes meg-
szerkesztéséről. 

A szegedi gázkonferencia résztvevőinek egy csoportja a megyei tanácsháza nagy 
üléstermében. 

zik majd el, augusztus 13- Remélhető, hogy az augusz-
án ünnepélyes megnyitó tusi rendezvénysorozat; mely 

. vezeti be, az intézőbizottság másfél-
amit a megyei tanácsháza esztendei szervezőmunkájá-
nagytermében tartanak. Más- nak is eredménye lesz, mél-
nap országos tapasztalatcsere tón reprezentálja majd a vá-
értekezleten vesznek részt a ros műszaki értelmiségét 
meghívott műszaki szakem- összefogó szervezet tizenöt 
berek, ahol dr. Kolta János éves fejlődését, egyre sok-
Décsi egyetemi tanár előadá- oldalú bb tevékenységét 


